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Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Novou naději pro těžce nemocné pacienty, jak jim alespoň trochu ulevit od bolesti, tedy léky na bázi konopí chce prosadit
do tuzemských podmínek předsedkyně sněmovny Miroslava Němcová. Spojila se přitom s experty, kteří pracují na
zásadách, za nichž by bylo možné marihuanu pro léčebné účely pěstovat a zpracovávat. S určitým uvolněním pravidel
přitom souhlasí taky opoziční lídr Bohuslav Sobotka. Ve vysílání vítám děkana 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
Tomáše Zimu. Dobrý den.
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Dobré poledne.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane děkane, vy vedete ten tým, který připravuje, jak už jsem řekla, pravidla pro pěstování, zpracovávání konopí pro
léčebné účely. Jak je ošetřené, aby marihuana v tomto směru nemohla být zneužita jako droga?
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Tak je tam několik mechanismů. Za prvé, pokud bude marihuana v Čechách pěstována, tak bude pod licencí, pod státní
licencí, dozorem, který povede státní agentura. Dále, pokud bude někomu vydáván lék obsahující konopí, tak bude to
na základě elektronického receptu z databází, podobně tak jako se třeba dneska vydávají také nemocným opiáty. Takže
tady to jsou 2 takové hlavní mechanismy tomu zabránění vstupu toho, bych řekl, legálního konopí na ten nelegální trh. A
samozřejmě chceme oddělit, bych řekl, tyto 2 světy, to znamená to nelegální užívání od té možnosti pro léčbu a zmírnění
některých obtíží u vybraných onemocnění.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Jaké nemoci to jsou, o jaké choroby se jedná, když mluvíme o tom, že by mohly výtažky z konopí zmírnit následky
nebo utlumit bolest?
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Tak jedná se především, jak jste zmínila, o léčbu chronické bolesti, ta chronická bolest může být dána při nádorových
onemocněních, některých dalších stavech, může to být ovlivnění nechutenství třeba při AIDS nebo zase u onkologických
nemocných, záchvat glaukomu, léčba některých kožních onemocnění, neurospastické stavy a podobně. Takže tyto
skupiny diagnóz či stavů může příznivě ovlivnit léky obsahující konopí.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pacienti, které jste teď jmenoval, tedy s těmito chorobami nebo příznaky budou si moci pěstovat marihuanu sami třeba
za nějakých podmínek doma?
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Ne, ne. Oddělujeme právě to samopěstění od léčby, protože jestliže něco má být jaksi lékem, tak na to je třeba, aby
byla zajištěna i kvalita toho produktu a také jistě je /nesrozumitelné/ z rostliny získávaný pro třeba léčbu srdečních
onemocnění a také nikdo si nepěstuje divizny, ze kterých by se získával. Takže toto oddělujeme, bude to na recept v
lékárně, na ..., samozřejmě po konzultaci, respektive na základě indikace ošetřujícího lékaře specialisty.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
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Ještě jedna věc, pokud je to možné, už jen několika slovy, prosím. Pane děkane, dá se odhadnout, kdy to může začít
všechno fungovat v Česku?
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Paní předsedkyně Němcová dneska na brífinku sdělila, ten postup je takový, že skupina poslanců napříč parlamentními
stranami včera zaslala návrh novel zákonů na úřad vlády, takže začal ten oficiální legislativní proces a dá se předpokládat
2. polovina letošního roku a paní předsedkyně říkala, nejpozději účinnost od 1. ledna roku 2013.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Upřesňuje děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy Tomáš Zima. Děkuji vám. Na shledanou.
Tomáš ZIMA, děkan 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Také děkuji. Na shledanou.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
To je z poledních Ozvěn vše.


